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Zadeva:  PREDLOG KANDIDATOV ZA PRIZNANJA OBČINE ČRNOMELJ ZA LETO 2019 
 
 
I.  ŽUPANČIČEVA PRIZNANJA za leto 2019 
 
Župančičeva priznanja se podeljujejo ob kulturnem prazniku in sicer kot listine – diplome za enkratne 
dosežke in kot plakete za dolgoletno delo na kulturnem področju. 
 
Žirija za podeljevanje Župančičevih priznanj je na podlagi Odloka o Župančičevih priznanjih (Ur. l. RS, 
št. 8/95 in 21/02) izvedla razpis in na svoji seji dne, 8. 1. 2020 opravila presojo prejetih predlogov ter 
Občinskemu svetu občine Črnomelj predlaga:  
 
A./  ŽUPANČIČEVO PLAKETO  
 
Žirija za podeljevanje Župančičevih priznanj  predlogov za plaketo ni prejela.  
 
Predlog sklepa: Župančičeva plaketa za leto 2019  se ne podeli.  
 
 
B./  ŽUPANČIČEVO DIPLOMO   
 
ANDREJ KUNIČ, Črnomelj 
 
Andrej Kunič že 30 let poučuje klavir v Glasbeni šoli Črnomelj. Je eden najbolj  prepoznavnih učiteljev 

te šole, saj je med vsemi zaposlenimi največkrat na različnih odrih. Andrej Kunič namreč poleg 

učiteljskega dela opravlja tudi korepetitorstvo, in sicer v glasbeni šoli in ob zborih več belokranjskih 

osnovnih šol. V praksi to pomeni, da pri klavirju spremlja inštrumentaliste soliste ali pevske zbore. 

 

V Glasbeni šoli Črnomelj se skozi leto odvije vsaj 40 prireditev ali tekmovanj, na katerih Kunič 

spremlja 1 ali več učencev inštrumentalistov. Korepetitorstvo je še posebej pomembno in zahtevno 

na tekmovanjih, kjer sta točnost in zanesljivost korepetitorja nujna podlaga za dober nastop 

tekmovalca. Zato je vsak tovrsten nastop preizkus tudi za korepetitorja. 

 

Andrej Kunič večino svoje delovne dobe spremlja tudi pevske zbore – na revijah se letno predstavi ok. 

10 otroških in 5 do 8 mladinskih. Sploh na revijah otroških pevskih zborov je prisotnost Andreja 

Kuniča nepogrešljiva. Spremlja najmanj štiri, včasih pa tudi 9 pevskih zborov. Vsak zbor zapoje 3 

pesmi, torej se mora korepetitor v najslabšem primeru pripraviti za 27 pesmi, ob njegovi spremljavi 

pa zapoje kakih 200 pevcev! Pri tem je nujno omeniti, da mora biti korepetitor občutljiv za morebitne 

napake zbora in se znati hitro in neopazno prilagoditi spremembam ritma ali kakšni drugi trenutni 

posebnosti. Dragocenost dobrega korepetitorja – kot je Kunič -  opazimo, kadar z zborom nastopi 

kakšen mlad in neizkušen pianist, ki sicer obvlada skladbo, ne zna pa se prilagajati in dihati s pevci. 

 



Andrej Kunič rad priskoči na pomoč tudi pri posebnih šolskih projektih – zaključni nastopi oziroma 

koncerti posameznega zbora. muzikali, nastopi na občinskih prireditvah idr. Sprejme tudi spremljanje 

zborov na tekmovanjih, kar je podobno zahtevna zgodba kot spremljanje tekmovalcev 

inštrumentalistov. Samoumevno je tudi, da Andrej pred nastopom zbora pride vsaj na nekaj vaj. 

Glede na to, da Andrej Kunič korepeticije zborov izvaja izven svojega  delovnega časa, kar zahteva 

dobra usklajevanja s službenimi obveznostmi, je nujno dodati dejstvo, da veliko vaj in nastopov 

opravi brezplačno. To jemlje kot nekakšno poslanstvo in dolžnost do mladih pevcev. 

 

Andreja Kuniča odlikuje kar nekaj dobrih lastnosti – od dobrosrčnosti, pripravljenosti pomagati, 

zavzetosti, potrpežljivosti in zvestobe, do vsestranske razgledanosti in umetniške občutljivosti. Zaradi 

množice nastopov je pogosto preobremenjen in s časom v manj prijateljskih odnosih, a s humorjem 

in neko samosvojo mirnostjo pomiri trenutno še tako napeto vzdušje. Andrej Kunič opravlja izjemno 

poslanstvo in si več kot zasluži priznanje širše javnosti. 

 
Predlog je podala: Območna izpostava JSKD Črnomelj 
 
JAKA BIRKELBACH, Črnomelj  
 
Jaka Birkelbach je že v osnovnošolskih letih opozoril nase kot moderator prireditev, kar ostaja 

stalnica v njegovem kulturno-družbenem udejstvovanju. Kot dijak je sodeloval tudi kot radijski 

voditelj in tehnik na lokalnem Radiu Odeon. Od leta 2003 je aktiven član Gledališke skupine ZIK 

Črnomelj, v kateri je odigral šest vlog v večjih predstavah in 13 manjših vlog v javnih produkcijah 

Poletnih gledaliških šol, silvestrskih predstavah in drugih prizorih. Zadnjih devet let v gledališki skupini 

skrbi za tehnično opremo predstav, ves čas pa za promocijo in organizacijo dogodkov. V društvu je 

ves čas tudi v upravnem odboru, en mandat kot predsednik, sicer pa kot podpredsednik društva. 

Od decembra 2009 je zaposlen na Območni izpostavi JSKD Črnomelj, kjer poleg organizacije in 

promocije prireditev, izobraževanj in tekmovanj skrbi še za vrsto drugih aktivnosti. Skrbi za promocijo 

Muzeja Rudnika Kanižarica in Cerkve Sv. Duha. Povezuje večino prireditev v Občini, kar pomeni v 10 

letih več kot 400 prireditev. Enako uspešno in suvereno se znajde na velikih odrih ob pomembnih 

dogodkih in na manjših prizoriščih ob predstavitvah knjig in odprtjih razstav. 

Vsa znanja in sposobnosti uporablja tudi pri sodelovanju z društvi in drugimi zavodi – oblikovanje 

promocijskih gradiv, organizacija, vodenje prireditev. Tako redno sodeluje z Godbo Črnomelj, KUD 

Samospev Črnomelj, Združenjem borcev za vrednote NOB Črnomelj, s Polanskim odmevom, 

Čebelarskim društvom Črnomelj, Zvezo lovskih družin Bele krajine, Gasilsko zvezo Črnomelj, Pustnim 

društvom Presta Črnomelj, Društvom prijateljev mladine Črnomelj in mnogimi drugimi. Kot voditelj je 

že nastopil na mnogih pomembnih prireditvah, kot je bilo npr. srečanje slovenskega in hrvaškega 

predsednika. Od leta 2005 (s krajšo prekinitvijo) je član organizacijskega odbora Jurjevanja v Beli 

krajini, kjer s svežimi in inovativnimi idejami prispeva k bogatejšemu in privlačnejšemu programu 

najstarejšega folklornega festivala v Sloveniji. 

Nekaj let je uspešno sodeloval pri organizaciji prireditve Martinovanje v Črnomlju, kot član Društva 

vinogradnikov Črnomelj pa organiziral odmevne vinsko-kulturne dogodke, kot so bili Teden 

portugalke, večer penin, rumenega muškata in podobno. Bil je pobudnik izbora in prireditve 

Županjino vino, promocijskemu vinogradniškemu filmu pa je posodil svoj glas. Vse prireditve v 

Črnomaljski kleti so bile na visokem nivoju in z bogatim kulturnim programom.  



Tudi kot predsednik Krajevne skupnosti Črnomelj (od leta 2012 naprej) uspešno povezuje kulturo in 

ostale aktivnosti skupnosti. Praznik krajevne skupnosti je vsako leto bogat s kulturnim programom za 

otroke in odrasle. Prav tako je KS Črnomelj ob podpori občine oživela silvestrovanje na prostem, kar 

pomeni pomembno kulturno-zabavno pridobitev za vse krajane. 

Delo Jake Birkelbacha na kulturnem področju v občini Črnomelj in širše odločno presega službene 

okvirje in se uspešno prepleta z njegovimi siceršnjimi interesi v družbenem in političnem življenju. 

Ima širok spekter znanj in sposobnosti ter posluh za potrebe soljudi. Pri osvajanju novih izzivov ga 

vodita optimizem in volja po konstruktivnem sodelovanju. Kulturnim prireditvam zna dodati ravno 

pravo mero zabavnosti in privlačnosti, družbeno-zabavne dogodke pa dvigniti na višji kulturni nivo. V 

zadnjih desetih letih je pomembno sooblikoval naš kulturni prostor. 

 
Predlog so podali: Gledališka skupina ZIK Črnomelj, KUD Godba Črnomelj, Društvo prijateljev mladine 
Črnomelj, KUD Samospev Črnomelj in Pustno društvo Presta Črnomelj.  
 
NASTASJA SCHWEIGER, Črnomelj 
 
Nastasja Schweiger, mlada kulturna ustvarjalka, magistrica profesorica slovenistike in primerjalne 

književnosti ter literarne teorije, se že več let aktivno vključuje v različne organizacije in projekte, pri 

katerih predano razvija in soustvarja kulturno dogajanje v lokalnem okolju. 

Po uspešno opravljeni gimnaziji v Črnomlju, se je vpisala na študij slovenistike in primerjalne 

književnosti na Filozofski fakulteti v Ljubljani in  v času študija aktivno delovala v Klubu belokranjskih 

študentov, kjer je sodelovala pri soustvarjanju glasila Zvitica, bila članica organizacijskega odbora 

festivala Črnfest in do leta 2018 opravljala funkcijo Vodje sekcije za kulturo in družbo. V tem obdobju 

je izvedla vrsto kulturnih projektov, kot so pesniški večeri, prireditve, proslave in okrogle mize, s 

čimer je številne, predvsem mlade Belokranjce, spodbudila h kulturnemu udejstvovanju; tako k 

aktivnemu ustvarjanju kulturnih vsebin kot tudi k udeležbi na kulturnih prireditvah.  S svojim 

ustvarjalnim in predanim delom na področju gledaliških predstav je predvsem pri mladih vzpodbudila 

zanimanje  za kulturno dediščino in preteklosti našega mesta ter regije. Število mladih, ki so 

zahvaljujoč Nastasijinemu delovanju začeli obiskovati kulturne prireditve v organizaciji Kluba 

belokranjskih študentov, se je povečalo za skoraj 10x.  V širšem lokalnem okolju, ne samo med 

mladimi, je postala posebej prepoznavna kot vodja Gledališke skupine Kluba belokranjskih študentov.  

V obdobju delovanja gledališke skupine je sama režirala in napisala scenarije za odmevne in večkrat 

uprizorjene predstave v izvedbi gledališke skupine KBŠ: 

 Predstavo »Zeleni Jurij« s tematiko belokranjskih običajev in kulturne dediščine je z 

gledališko skupino na oder postavila leta 2016. 

 V letu 2017 je bila uprizorjena njena predstava »Avtonomija« s tematiko osamosvojitve Bele 

krajine in iskanjem rešitev za mlade Belokranjce, ter predstava »Hiša« s katero je opozorila 

na kritične točke družbe. 

 Ob obeležitvi 790. obletnice prve omembe Črnomlja kot naselja v letu 2018 je bila  z 

gledališko skupino KBŠ  uprizorjena predstava »Zofija«, ki jo je napisala in režirala prav za ta 

namen. 

Njene predstave se tematsko dotikajo Črnomlja in Bele krajine, promovirajo lokalno okolje in gledalce 

osveščajo o aktualnem in preteklem dogajanju v domačem okolju.  



Tudi ob občinskem prazniku leta 2018 je napisala scenarij, režirala in kot vodja sekcije za kulturo in 

družbo pri KBŠ soorganizirala proslavo s tematiko dogajanja v Črnomlju med 2. svetovno vojno.  

Po zaključenem študiju kot mlada kulturna ustvarjalka od junija 2019 nadaljuje z delom  v okviru 

Zavoda za izobraževanje in kulturo Črnomelj, kjer vodi gledališko skupino ZIK teater in nadaljuje s 

pisanjem in režiranjem iger ter učenjem mladih igralcev. V novembru 2019 je gledališka skupina ZIK 

teater pod vodstvom Nastasje Schweiger izvedla svojo prvo predstavo »Tango za tri«, ki obeležuje 75. 

obletnico prvega zasedanja SNOS in delovanja SNG v Črnomlju. 

Nastasji ključni pomen pri njenem delu predstavlja udejstvovanje v kulturi, doseganje družbenih in 

lokalnih napredkov preko kulture - rast Črnomlja in posredovanje določenih aktualnih sporočil 

domačemu občinstvu. S spodbujanjem lokalne kulture in obujanjem preteklosti želi doseči, da bi vsi 

mi bolj cenili našo kulturno dediščino in kraj kjer prebivamo.  

Predlog so podali: Klub belokranjskih študentov, Mojca Čemas Stjepanovič in Zavod za izobraževanje 

in kulturo Črnomelj.  

Predlog sklepa: Župančičevo diplomo za leto 2019 prejmejo Andrej Kunič, Jaka Birkelbach in 
Nastasja Schweiger.  

Predlagatelj: 
Žirija za podeljevanje Župančičevih priznanj 
Občine Črnomelj 

 
II. ŠPORTNIK, ŠPORTNICA IN ŠPORTNI KOLEKTIV OBČINE ČRNOMELJ za leto 2019 
 
Priznanje športnik leta, športnica leta in športni kolektiv leta se podeljuje fizičnim in pravnim osebam, 
ki so s svojim aktivnim in kvalitetnim delovanjem na področju športa v preteklem letu dosegli 
pomembne uspehe in dosežke tako v občini kot izven njenih meja. 
 
Žirija za podeljevanje priznanj športnik leta, športnica leta in športni kolektiv leta Občine Črnomelj je 
na podlagi Odloka o športniku, športnici in športnem kolektivu leta Občine Črnomelj (Ur. l. RS, št. 
123/03 in 106/05) izvedla razpis in na svoji seji dne, 13. 1. 2020 opravila presojo prejetih predlogov 
ter Občinskemu svetu občine Črnomelj predlaga, da prejmejo priznanje:  
 
A./ ŠPORTNICA leta 2019 
 
IVA SIMČIČ, Črnomelj 
 
Iva Simčič je članica Športnega društva Ninja in registrirana tekmovalka pri nacionalni panožni športni 

zvezi (JJZS). Iva redno trenira v domačem društvu ter se udeležuje nacionalnih in mednarodnih 

tekmovanj v ju-jitsu.  

Iva se je z ju-jitsom začela ukvarjati v četrtem razredu osnovne šole. S tekmovanji se je srečala že v 

otroških selekcijah, saj je zelo uspešno nastopala v prikazu tehnik. Njena športna pot pa se je kmalu 

nadaljevala v borbah. Iva je članica slovenske reprezentance že štiri leta, v letošnjem letu pa je 

dosegla odlične uspehe. 

- Robi Rajh Open, Maribor, 2. 3. 2019, U-21 (mladinke), 2. Mesto 

- Robi Rajh Open, Maribor, 3. 3. 2019, U+21(članice), 3. Mesto 

- Balkan Open, Bukarešta, Romunija, 13. 9. 2019, U-21 (mladinke), 1. Mesto 



- Evropsko prvenstvo, Kreta, Grčija, 27. 10. 2019, U-21 (mladinke), 2. Mesto 

- Svetovno prvenstvo, Abu Dhabi, 19. 11. 2019, U-21 (mladinke), 3. Mesto 

Predlog so podali: Športna zveza Črnomelj, Športno društvo Ninja, Claudia Simčič in Društvo 
prijateljev mladine Črnomelj.  
         
Predlog sklepa: Priznanje športnica leta 2019 Občine Črnomelj  prejme Iva Simčič. 
 
B./ ŠPORTNIK leta 2019 
 
ANDRAŽ CIMERMAN,  Črnomelj 
Andraž Cimerman je član Košarkarskega kluba Črnomelj. Nastopal je za vse mlajše selekcije kluba, 

trenutno uspešno igra za člansko ekipo kluba. Andraž nastopa tudi na državnih tekmovanjih košarke 

3X3. Košarka 3x3 je od leta 2018 uvrščena tudi na olimpijske igre in se zelo hitro razvija ter pridobiva 

na popularnosti. V letu 2019 je postal državni prvak v ulični košarki 3x3. 

Sezona ulične košarke je sestavljena iz petih kvalifikacijskih turnirjev. Najboljše štiri ekipe se po koncu 

kvalifikacijskih turnirjev uvrstijo na finalni turnir, ki je bil v Ljubljani. Ekipa za katero nastopa je na 

kvalifikacijskih turnirjih dosegla naslednje uvrstitve: 

 - 1. kval. turnir v Novem mestu: 1. mesto  

 - 2. kval. turnir v Ajdovščini: 1. mesto 

 - 3. kval. turni v Ljubljani: 2. mesto 

 - 5. kval. turnir na Ptuju: 1. mesto 

 

Finalni turnir je bil odigran 18. 8. 2019 na Kongresnem trgu v Ljubljani. Ekipa Andraža Cimermana je 

bila tukaj najboljša in slavila naslov državnega prvaka v košarki 3x3 za igralce mlajše od 23 let (U23).  

Predlog je podala: Športna zveza Črnomelj 
 
Predlog sklepa: Priznanje športnik leta 2019 Občine Črnomelj prejme Andraž Cimerman.  
 
C./ ŠPORTNI KOLEKTIV leta 2019 
 
PLESNA SKUPINA DESTINY'S CHILD, Črnomelj 
 
Plesno skupino Destiny's child sestavlja sedem članov (Brin Jugovič, Žan Majerle, Živa Barič, Zoja 

Džemič, Manca Kapele, Nuša Vukčevič in Lana Bukovec). Skupina je s tekmovanji začela leta 2017 v 

skupini pionirji, pod mentorstvom Simona Cerjaka. Isto leto so že postali državni prvaki v disciplini 

malih formacij. Z nazivom državnih prvakov so dobili vstop na svetovno prvenstvo na Dansko v 

Kopenhagenu. Za skupino je bilo to prvo mednarodno tekmovanje. Z odličnim nastopom so dosegli 6. 

mesto med 40 državami iz celega sveta. Leto kasneje so prestopili k mladincem, kjer je bila huda 

konkurenca, saj so bili med najmlajšimi. Ampak za skupino to ni bila ovira, že prvič v tej kategoriji so 

na državnem prvenstvu dosegli 4. mesto od 25 malih skupin iz cele Slovenije. Oktobra 2019 so se kot 

skupina udeležili evropskega prvenstva v Italiji, kjer so dosegli 10. mesto od 43 skupin iz cele Evrope. 

Letos pa so ponovno pokazali, da s trdim delom prideš do želenega cilja. Postali so namreč državni 

prvaki v disciplini malih formacij v mladinski kategoriji. Udeležili so se tudi svetovnega prvenstva v 

Nemčiji, kjer so sezono zaključili z odličnim 11. mestom od 45 držav. Eden izmed članov skupine 



Destiny's child, Brin, je postal državni prvak v disciplini solo mladinci. Člana skupine Žan in Brin sta 

leta 2017 v disciplini hip hop duo pionirji postala že drugič zaporedoma državna prvaka. Tekmovala 

sta tudi v disciplini solo dečki, kjer je Brin postal državni prvak, Žan pa je dosegel 3.mesto. Zelo 

uspešna sta bila tudi na evropskem prvenstvu na Poljskem v Walbrzych, kjer je Brin dosegel odlično 3. 

mesto in Žan 18. mesto (od 60 solistov). Destiny's child so dokazali, da spadajo v sam vrh tako na 

domačih kot tujih tleh ter potrditev, da Belokranjci niso samo dobri, ampak odlični plesalci. Upajo in 

želijo si, da bodo tako nadaljevali še nekaj let. Njihovi cilji za prihodnje so plesati, uživati ob glasbi in 

plesu, če pa bo prišel še kakšen dober rezultat na tekmovanju, bo to pika na i. Skozi leta so postali 

pravi prijatelji, po in pred treningih se radi zabavajo, v času treninga pa trdo trenirajo. Kar pa najbolj 

šteje, zelo si zaupajo in plešejo s srcem. 

 
Predlog je podal: Plesna skupina Hip hop mame in ati Črnomelj - Plesni studio Novo mesto  
 
Predlog sklepa:  Priznanje športni kolektiv leta 2019 Občine Črnomelj prejme Plesna skupina 
Destiny's Child.  
                                                                                      Predlagatelj: 

Žirija za podeljevanje priznanj športnik, športnica in 
športni kolektiv leta Občine Črnomelj 

 
 
III. PRIZNANJA OBČINE ČRNOMELJ za leto 2019 
Priznanja Občine Črnomelj se podeljuje kot listine-diplome in kot plakete na osnovi določil Odloka o 
priznanjih Občine Črnomelj (Ur. l. RS, št. 8/95, 36/02 in 99/12) vsako leto ob prazniku Občine 
Črnomelj. Dobitniki so pravne in fizične osebe za izredno uspešno delo, ki je prispevalo k napredku in 
ugledu Občine Črnomelj na vseh področjih. Žirija za podeljevanje priznanj Občine Črnomelj je izvedla 
razpis in na svoji seji dne, 9. 1. 2020 opravila presojo prejetih predlogov ter Občinskemu svetu občine 
Črnomelj predlaga, da prejmejo: 
 
 
A/ PLAKETO OBČINE ČRNOMELJ  
 
MARIJA JELENIČ, Črnomelj 
 
Profesorica Marija Jelenič, prebivalka Občine Črnomelj, je močno prispevala k napredku, ugledu in 

uspehu občine na področju vzgoje in izobraževanja ter drugih zadev javnega pomena za mesto 

Črnomelj v devetdesetih letih svojega življenja, ki jih je praznovala letos. Profesorica Marija Jelenič je 

bila rojena v kmečki družini v Podklancu pri Vinici. Njeno mladost je zaznamovala revščina, velika 

družina in težko življenje na podeželju. Osnovno šolo je obiskovala na Vinici, v času 2. svetovne vojne, 

ko je bila na osvobojenem ozemlju v Črnomlju ustanovljena partizanska gimnazija, pa se je vpisala v 

3. letnik partizanske gimnazije. Leta 1945/46 se je tako redno vpisala v četrti letnik in opravila malo 

maturo leta 1946, kar je bil pogoj za vpis v višjo gimnazijo. V času šolanja v gimnaziji je stanovala v 

stavbi, ki je bila last župnišča, ob sobotah in nedeljah pa je šla peš iz Črnomlja domov v Podklanec in 

nazaj v Črnomelj, saj takrat ni bilo nobenega prevoza. Partizanska gimnazija je nekaj, kar se ji je 

globoko vtisnilo v spomin in s sošolci katere se srečuje še danes. Ker za 6. razred gimnazije ni bilo 

dovolj dijakov, da bi šolanje potekalo v Črnomlju, se je vpisala na Šubičevo gimnazijo v Ljubljani kjer 

je leta 1950 naredila veliko maturo. Istega leta se je vpisala na Prirodoslovno matematično fakulteto 

v Ljubljani – smer geografija in geologija. Revščina, trdo delo in vztrajnost, ki so jo zaznamovali v času 

šolanja so bile nepozabne okoliščine, ki so imele velik vpliv tudi na vse njeno nadaljnje delo. 



Po končanem študiju v Ljubljani jo je pot zopet pripeljala nazaj v Belo krajino, kjer se je septembra  

leta 1955 zaposlila kot profesorica na Gimnaziji Črnomelj. Bila je prva dijakinja črnomaljske 

partizanske gimnazije, ki se je kot mlada izobraženka vrnila v svoj rodni kraj in prispevala k 

njegovemu razvoju. Zaradi primanjkovanja pedagoškega kadra in oddaljenosti kraja je Marija Jelenič 

poleg geografije in geologije poučevala tudi slovenski jezik, srbohrvaški jezik, biologijo, matematiko in 

zgodovino – vse z namenom, da mladim v Beli krajini omogoči ustrezno izobrazbo, čeprav so priprave 

na vse te predmete zahtevale žrtvovanje veliko prostega časa. Marija Jelenič je na začetku svoje poti 

pokazala, da je zanjo poučevanje življenjska naloga in je to delo opravljala z velikim veseljem in 

predanostjo. Zaradi že omenjenega pomanjkanja pedagoškega kadra v Črnomlju je kot gimnazijska 

profesorica leta 1955 začela poučevati tudi v Vajeniški šoli različnih strok. Tudi na tej šoli so 

gimnazijski profesorji poučevali splošne predmete, strokovne predmete pa so poučevali tehniki in 

inženirji tovarne Belt. Ker je tovarna potrebovala strokovni kader, je bil v Črnomlju ustanovljen strojni 

oddelek Srednje tehnične šole  Ljubljana, kjer je bila vodja tega oddelka. Tako je bila v šolskem letu 

1963/64 ravnateljica Vajeniške šole metalurške in kovinarske stroke  Belt, ki jo je vodila dve leti. Leta 

1978 je postala ravnateljica Poklicne kovinarske šole v Črnomlju, kjer so se dijaki izobraževali za 

poklice: strojni ključavničar, strugar, rezkalec in orodjar. Ta šola se je leta 1980 skupaj z Gimnazijo 

Črnomelj preselila v novo šolsko poslopje v Loki.  Poleg poučevanja na Poklicni kovinarski šoli je v 

popoldanskih in večernih urah poučevala tudi v izobraževanju odraslih, ki so ga takrat imenovali 

večerna šola – učila je na osnovni šoli, tehnični šoli, ekonomski šoli ter na tečajih za pripadnike JLA in 

takratne policije, kjer je predavala gospodarsko in politično geografijo sveta. Tako je velikokrat imela 

tudi trojno razredništvo - na gimnaziji,  poklicni šoli in večerni šoli. 

Poleg rednega pedagoškega dela tako kot je navedeno zgoraj je  bila udeležena tudi v številnih 

prostovoljnih dejavnostih. Skoraj 15 let je bila mentorica na znanstveno raziskovalnem področju 

dijakom, ki so sodelovali na nagradnih razpisih Tovarne zdravil Krka.  Bila je mentorica tudi pri 

nalogah »Gibanje znanost mladini«, kjer je s svojo dijakinjo dosegla najprej prvo mesto na 

republiškem in kasneje še na državnem prvenstvu.  

Marija Jelenič je bila tudi predsednica občinske komisije za podeljevanje štipendij iz združenih 

sredstev ter štipendij iz takratnega »Titovega sklada«, kjer je na črnomaljski gimnaziji razpoznala 

perspektivne mlade ljudi, jim pomagala pri pridobitvi štipendije in vrnitvi nazaj v domače okolje. Vse 

te dejavnosti  je opravljala brezplačno. Da je poučevanje njeno življenjsko delo, je dokazala tudi s 

tem, da je po upokojitvi več let poučevala na Zavodu za izobraževanje in kulturo Črnomelj v 

programih za pridobitev izobrazbe udeležencev izobraževanja odraslih. 

Vse svoje obdobje poučevanja v Črnomlju je bila Marija Jelenič profesorica z dušo, profesorica, ki se 

je trudila svojim dijakom približati ne samo znanje, temveč tudi življenjske napotke, jim znala 

prisluhniti in pomagala reševati njihove težave. Da to drži in ne gre le za prazne besede, potrjujejo 

številni obiski njenih dijakov pri danes že 90-letni profesorici, kar pomeni, da je pustila neizbrisen 

pečat na področju vzgoje in izobraževanja v Beli krajini oz. Črnomlju. Mnogi dijaki tako niso pozabili 

na to, da je njihova profesorica v letu 2019 praznovala 90. rojstni dan in so jo presenetili s številnimi 

čestitkami, osebnimi obiski, eden od razredov, ki mu je bila razredničarka pa ji je organiziral celo 

večerjo, ki se je je udeležil celotni razred. To potrjuje, da delo profesorice Marije Jelenič od prihoda v 

Črnomelj leta 1955 pa do njene upokojitve oz. končanja poučevanja ni bilo zaman, temveč je ostalo v 

trajnih spominih in srcih številnih dijakov.  

Profesorica Marija Jelenič predstavlja vzor ne le vsem someščanom, ampak tudi sodržavljanom. Pri 

90 letih je njen življenjski moto, da se mora človek vse življenje  izobraževati in tako ohranjati zdrav 

um, zato Marija Jelenič še danes uživa v spremljanju aktualnih dogodkov, branju knjig, spremljanju 



novosti na različnih strokovnih področjih. Tako je z veseljem večkrat sodelovala pri projektu »Filmski 

tabor Kolpa«, ki ga organizira ZIK Črnomelj. Pričevala je o svojih spominih v dveh dokumentarnih 

filmih, in sicer: »Začetki Slovenskega narodnega gledališča v Črnomlju« in »60 let organiziranega 

izobraževanja odraslih v Beli krajini«. Sodelovala je tudi pri nedavnem projektu »Okupacijske meje 

Bele krajine«, kjer je zabeležen njen prispevek k projektu.  

Profesorica je na področju vzgoje in izobraževanja v Črnomlju pustila trden pečat, saj je prispevala k 

šolanju številnih belokranjskih otrok in odraslih. Za izobrazbo ni bilo potrebno iti v tujino ali drugo 

mesto, ampak so lahko ostali doma in prispevali k razvoju lokalnega okolja. Je ena od redkih 

profesoric, ki je sodelovala v izobraževalnem procesu tolikih ljudi z namenom, da bi jih znanje, ki jim 

ga je podajala, pripeljalo v boljše življenje in nazaj domov v Belo krajino. Kljub devetdesetim letom se 

še vedno udeležuje vseh dogodkov in prireditev, ki so kakorkoli  povezani z njenim vzgojno-

izobraževalnim delom ali njenimi dijaki. Vez med njo in njenimi dijaki je trajna in neminljiva, saj le-ti 

še danes predstavljajo njen največji zaklad – nekateri med njimi so med drugim tudi zaradi njene 

pomoči uspeli in uspešno delujejo v črnomaljski občini še danes.  

Najstarejša še živeča tako dijakinja kot tudi profesorica partizanske gimnazije si po mnenju 

predlagateljev zaradi dela na področju vzgoje in izobraževanja ter drugih zadev javnega pomena za 

mesto Črnomelj zasluži plaketo Občine Črnomelj.  

 

Predlog so podali: Zavod za izobraževanje in kulturo Črnomelj, Srednja šola Črnomelj in Združenje 

borcev za vrednote narodnoosvobodilnega boja Črnomelj.  

 
Predlog sklepa: Plaketo Občine Črnomelj za leto 2019 prejme Marija Jelenič.  
 
B/  DIPLOMO OBČINE ČRNOMELJ  
 
ŠPORTNO DRUŠTVO BUTORAJ, Črnomelj  
 
ŠD Butoraj je v letu 2019 praznoval 40. obletnico delovanja in je bilo v vseh letih eno izmed najbolj 
dejavnih športnih društev v Občini Črnomelj. Vse od ustanovitve v letu 1979 je bilo društvo zelo 
aktivno in razpoznavno in je v svoje vrste privabilo veliko število aktivnih članov različnih starosti in iz 
različnih krajev. Prvih 10 let po ustanovitvi je ŠD Butoraj na okljuku ob reki Lahinji prirejalo zelo 
obiskane športne igre "Butoraj", v tem času a so na začetku vasi postavili športni objekt, ki se je 
pozneje preobrazil v osrednjo lokacijo športnih aktivnosti na Butoraju. Po poteku 10 letne najemne 
pogodbe z lastnikom travnika na katerem je bilo igrišče, so se športniki čez noč znašli skoraj na 
začetku. Po letu 1991 tako ŠD Butoraj ni imelo lastnega igrišča in v naslednjih nekaj letih so 
organizirali svoje turnirje izven Butoraja in se udeleževali tekmovanj, ki so jih pripravljala ostala 
športna društva. 
 
V letu 1999 so ponovno obudili zamisel o izgradnji lastnega igrišča v neposredni bližini športne 
dvorane, kar je v naslednjem desetletju ponovno oživilo športno društvo in povezalo vse tiste, ki so 
ves čas delovali v okviru ŠD Butoraj. To se je poznalo tudi na športnih dosežkih, kjer je ŠD Butoraj na 
belokranjskih rekreativnih turnirjih pogosto zmagalo in dopolnjevalo bogato zbirko raznovrstnih 
pokalov. V tistih letih je društvo vložilo veliko prostovoljnega dela in sredstev v obnovo športne 
dvorane, njene okolice in igrišča (ograja okoli igrišča, nova strešna kritina, nova PVC okna, notranja 
izolacija objekta, asfaltirano parkirišče, postavitev pomožnega objekta, itd.). Športna dvorana je tako 
postala zgleden večnamenski objekt, društvo pa je v letu 2014 v sodelovanja s KS Butoraj uspel tudi 
odkup zemljišča, na katerem stojita športna dvorana in igrišče, kar je bilo še pred leti videti 
nemogoče in nekaj, s čimer se lahko pohvali le redko katero društvo v Beli krajini. Ob 35. obletnici 
dolgoletnega uspešnega delovanja je ŠD Butoraj prejelo Diplomo Občine Črnomelj, kar je članom 



društva dalo nov zagon za  vlaganja in posodobitve v lastno športno infrastrukturo. Tako je ob 40. 
obletnici delovanja društvo s požrtvovalnim delom svojih članov in s pomočjo sponzorskih sredstev 
prekrilo športno dvorano in pomožni objekt s sodobno kritino ter obnovilo njun notranji in zunanji 
izgled. S tem si je društvo zagotovilo vso potrebno infrastrukturo in bo lahko uspešno delovalo še v 
prihodnje ter prispevalo svoj delež k športnemu udejstvovanju v občini in širše. 
 
Zaradi dolgoletnega aktivnega delovanja ŠD Butoraj, širše prepoznavnosti društva v Občini Črnomelj 
in izven njenih meja ter zaradi spodbujanja aktivnega preživljanja prostega časa in medgeneracijskega 
druženja predlagamo, da se ŠD Butoraj ob 40. obletnici delovanja podeli diploma Občine Črnomelj za 
dolgoletno izredno uspešno delovanje.     
  
Predlog je podal: Prostovoljno gasilsko društvo Butoraj 
 
JOŽE VRŠČAJ, Črnomelj  
 
Jože Vrščaj se je že kot mlad nadobuden fant kmalu včlanil  v domače prostovoljno gasilsko društvo 

Rodine. V društvu je bil zelo aktiven in se je udeleževal različnih aktivnosti na nivoju društva kakor 

tudi GZ Črnomelj. Ko je dopolnil predpisano starost za nadgrajevanje gasilskega znanja, je  pričel z 

aktivnim izobraževanjem v gasilstvu. Leta 1989 je opravil osnovni tečaj za gasilca, naslednje leto pa 

nadaljevalni tečaj in si pridobil čin gasilec. V letu 1991 je opravil tečaj za specialnost strojnik in tečaj 

za vodjo skupine, leta 1994 pa je postal poveljnik PGD Rodine in to delo je opravljal do leta 2013. V 

tem letu je postal tudi član upravnega odbora PGD Rodine, leta 1995 je opravil tečaj za vodjo enote in 

si pridobil čin nižji gasilski častnik. V tem obdobju je PGD Rodine dobil v svoja jadra močan veter – 

pridobivali so na članstvu izobraženega kadra v društvu. V letu 1998 je opravil tečaj za sodnika 

gasilskih in gasilsko-športnih disciplin ter tečaj za vodjo enot in si pridobil čin gasilski častnik. Leta 

1999 je opravil tečaj za mentorja mladine ter postal predsednik komisije za delo z mladimi pri GZ in 

tečaj za poveljnika gasilskega društva. Leta 2000 je prevzel vodenje komisije z mladimi v domačem 

društvu in ga opravljal vse do leta 2014, od takrat pa ostaja član komisije za delo z mladimi. V tem 

času so se začele aktivnosti za organizacijo taborov mladih gasilcev, ki danes redno potekajo in  

vplivajo na povečanje članstva mladih v PGD-jih znotraj GZ Črnomelj, kar je dobra popotnica za 

ohranjanje in razvoj gasilstva na območju Občine Črnomelj. Leta 2002 je opravil tečaj za člane višjih 

poveljstev in postal član predsedstva GZ (2002–2003), v letu 2004 pa je opravil tečaj za predavatelja 

ter postal poveljnik sektorja Črnomelj. Leta 2005 je opravil tečaj za bolničarja, leta 2007 je postal član 

predsedstva in poveljstva GZ (2008) in poveljnik GZ ČRNOMELJ. To funkcijo opravlja še danes. Je član 

regijskega sveta in član poveljstva gasilske regije. V letu 2008 je postal član štaba operative GZ (2013) 

in član upravnega odbora GZ Črnomelj, v letu 2009 pa je opravil tečaj za uporabnika radijskih postaj. 

Tečaj za inštruktorja je opravil v letu 2010. Tečaje za delo s helikopterjem, vodjo intervencij in 

tehničnega reševalca pa je opravil leta 2012. Jože Vrščaj je v letu 2013 postal podpredsednik PGD 

Rodine in član poveljstva GZ, prav tako je v istem letu opravil tečaj za informatiko in v letu 2014 tečaj 

za delo z motorno žago. Leta 2017 je opravi obnovitveno usposabljanje za delo s helikopterjem. Kot 

vidimo, se je Jože Vrščaj skozi celotno obdobje izobraževal, da je bil kos nalogam, ki so ga spremljale 

skozi celotno delovanje v sistemu zaščite in reševanja. 

Jože Vrščaj je s svojo vizijo in idejami o delovanju gasilstva v občini Črnomelj v samem začetku naletel 

kar na veliko negodovanje s strani posameznikov v vodstvu GZ Črnomelj, a mu je to dalo še dodaten 

zagon, da je lahko uresničil vizijo o novem načinu operativnega dela v GZ Črnomelj. Eden od 

pomembnih mejnikov je bilo vsekakor leto 2002, ko je opravil tečaj za člane višjih poveljstev, kjer mu 



je ob strani in v podporo stal takratni predsednik GZ Črnomelj Ivan Štrekelj. S tem si je Jože Vrščaj 

postavil temelje za dolgoletno, uspešno in naporno delo z veliko odrekanja prostega časa kakor tudi 

odsotnosti od družine. Jože Vrščaj je bil vedno korak ali dva pred ostalimi tako z idejami kot v 

razmišljanju. V času, ko je vodil operativno delo v GZ Črnomelj, je bil viden napredek na vseh 

področjih, kot so zdravniški pregledi, usposabljanja, nabava vozil in opremljanje enot. Na področju GZ 

Slovenije pa je zelo aktiven v komisiji GZS – statusna vprašanja, kjer pa je sedaj glavna tema ureditev 

statusa prostovoljnega gasilca.  

Jože Vrščaj je bil eden od tvorcev zamisli, kako 40-letno sodelovanje med GZ Črnomelj in VZG Duga 

Resa nadgraditi. Rodila se je ideja o meddržavni enoti za skupno čezmejno delovanje, ki bi se 

opremila in usposabljala s pomočjo evropskih sredstev. In kot že mnogokrat je Jože z ekipo zavihal 

rokave in skupaj so se prijeli dela. Najprej je bilo potrebno pridobiti soglasje lokalnih skupnosti na 

obeh straneh nato pripraviti vse potrebno, da se lahko prijavimo na razpis Interreg Slovenija-Hrvaška. 

In res so septembra 2018 prišle telefonske informacije, da je projekt bil HITRO potrjen in Jože Vrščaj 

je zopet imel prav, da je potrebno vztrajati in iskati vedno nove načine sodelovanja in medsebojne 

pomoči, saj bi s tem projektom nudili pomoč občanom obeh občin. Danes, ko to pišem, je projekt v 

polnem teku, razpisi za opremo so zaključeni in oprema se dobavlja. Jože Vrščaj je aktivno sodeloval 

pri razpisih in lahko rečem, da se ni zgodila slovenska zgodba na razpisih, ko se vedno nekdo pritoži, 

ampak je šlo vse gladko brez pripomb in pritožb. A to še ni vse – Jožetova zamisel o nabavi težke 

gasilske tehnike je prišla od ideje do realizacije: prvi razpis za vozilo GVC 16/25 je bil uspešen 

decembra 2019, za leto 2020 sta predvidena še dva razpisa za dve vozili, v letu 2021 za eno vozilo za v 

Stari trg in v letu 2022 za vozilo za PGD Vinica. Jože Vrščaj je bil leta 2013 imenovan v občinski štab 

Civilne zaščite, od leta 2016 pa predseduje Odboru za razpolaganje z dodeljenimi sredstvi požarnega 

sklada. 

Leta 2007 se je Jože udeležil odprave posledic vodne ujme v Železnikih. V letu 2010 se je udeležil 

odprave posledic škode poplave v Ljubljani. Leto 2014 pa nam je prineslo žledolom, katerega odprave 

posledic se je Jože Vrščaj udeležil v Logatcu. V letu 2018 nam je 8. junija popoldne v Črnomlju z 

okolico zagodla ogromna toča, na tem območju takšna še nevidena. Jože Vrščaj je zaradi odsotnosti 

že s terena pomagal organizirati intervencijo in ko je prišel v štab, je šel na teren, da je videl, kakšna 

je škoda in kako ukrepati v naslednjih korakih. Jože Vrščaj je takrat prevzel operativno vodenje 

intervencije. Z županjo, poveljnikom CZ občine Črnomelj in regijskem poveljnikom so sklenili, da 

zaprosijo za pomoč gasilce iz celotne Slovenije. Intervencija je trajala 6 dni oziroma 5 dni, 4 ure in 7 

minut, v kateri je sodelovalo 3200 reševalcev, od tega gasilci iz skoraj vse Slovenije, 90 gasilcev iz 

sosednje Hrvaške. Poškodovanih je bilo več kot 4729 objektov, od tega so 1110 objektov gasilci 

prekrili s PVC folijo. Jože Vrščaj je bil operativni vodja intervencije, celotno območje je razdelil na 4 

sektorje in imenoval vodje v sektorjih, vrhunsko pa je postavil in organiziral sprejemno mesto, da so 

enote, ki so prihajale v pomoč, bile hitro prepeljane na ustrezna delovišča. Vodenje intervencije 

»Toča« je uspešen primer, da vsa predhodno pridobljena znanja in izkušnje Jožeta Vrščaja niso bila 

brezpredmetna in neopažena. Ta primer je sedaj šolski primer dobre prakse tudi za ostale gasilce po 

Sloveniji in širše. 

Letos (2019) se je zopet ponovila toča, a tokrat na območju Starega trga z okolico. Zopet je Jože 

Vrščaj ponovil vajo iz Črnomlja in stvar je bila uspešno zaključena. Sam menim, da je škode res manj 

zaradi redkeje poseljenega območja, a stiska pri ljudeh, si upam trditi, je bila pa večja. Vendar je Jože 

Vrščaj z ekipo zmogel tudi to.  



Za vse našteto je Jože prejel kar nekaj priznanj in odlikovanj, med najvišjimi so: 

- Priznanje GZ Črnomelj III. stopnje 

- Gasilska plamenica (I., II., III. stopnje) 

- Jubilejna plaketa ob 130-letnici 

- Jubilejna plaketa ob 100-letnici GZ Črnomelj 

- Bronasti trak  

- Jubilejna plaketa ob 140-letnici 

- Bronasti znak Civilne zaščite 

- Vatrogasno odlikovanje za međunarodno suradnjo 

- Srebrni znak Civilne zaščite 

- Listina o častnem članstvu 

- Značke za delo v operativi 10 let, 20 let 

- Medalja s brončanim obilježjem za doprinos zaščiti od požara i vatrogastvu 

-  

To je samo povzetek, ker se Jožeta Vrščaja oziroma njegove prehojene poti ne da zlahka opisati, 

ampak jo moraš doživeti in občutiti. Glede na vse navedeno, si Jože Vrščaj  Otovec 16, 8340 Črnomelj 

zagotovo zasluži listino kot je diploma Občine Črnomelj, za pomembne dosežke in uspehe na 

območju občine Črnomelj. To bo zagotovo velika vzpodbuda za nadaljnje delo in razvoj gasilstva ter 

civilne zaščite v najširšem pomenu besede. 

Predlog so podali: Gasilska zveza Črnomelj in Mojca Čemas Stjepanovič  
 
Predlog sklepa:  Priznanje - diplomo Občine Črnomelj za leto 2019 prejmeta Športno društvo 
Butoraj in Jože Vrščaj.  
 

Predlagatelj: 
Žirija za podeljevanje priznanj Občine 
Črnomelj 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



IV. POHVALE IN GRAJE PRI UREJANJU IN VAROVANJU OKOLJA V OBČINI ČRNOMELJ za leto 2019 
 
Pohvale in graje pri urejanju in varovanju okolja se podeljujejo v obliki listine in skulpture »Breza« za 
dejanja, ki so prispevala k uspehu pri varovanju okolja in si zaslužijo javno pohvalo in »Kopina« za 
opustitev dejanj, katera so vplivala na neurejenost oz. na onesnaženost okolja in zaslužijo javno grajo 
v skladu z določbami Odloka o pohvalah in grajah pri urejanju in varovanju okolja (Ur. l. RS, št. 8/95 in 
54/05). Žirija za podeljevanje pohval in graj pri urejanju in varovanju okolja je izvedla razpis in na svoji 
seji dne, 8. 1. 2020 opravila presojo prejetega predloga ter Občinskemu svetu občine Črnomelj 
predlaga, da prejme: 
 
A/ POHVALO »Breza«  
 
PODJETJE AKRAPOVIČ, Ivančna Gorica  
 
Podjetje Akrapovič d.d. je parkirišče za svoje zaposlene v Črnomlju uredilo tako, da je uporabno kakor 
tudi estetsko. Predhodna situacija je bila zelo neugledna in zanemarjena. Sedaj je lepo urejena tudi 
okolica parkirišča. S tem je na videzu pridobila tudi obvoznica in vpadnica v mesto.  
 
Predlog je podal: Tomaž Cerar. 
 
Predlog sklepa:  Ekološko pohvalo »Breza« za leto 2019 prejme Podjetje Akrapovič d.d.. 
 
B/  GRAJO »Kopina« 
 
Žirija za podelitev pohval in graj pri urejanju in varovanju okolja v Občini Črnomelj predlogov za grajo 
ni prejela.   
 
Predlog sklepa: Ekološka graja »Kopina« za leto 2019 se ne podeli. 
 
 
 

Predlagatelj: 
Žirija za podeljevanje pohval in graj pri urejanju in 
varovanju okolja Občine Črnomelj 

 
 
 
Pripravila:    
Darja Vukčevič 
 


